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بانک مرکــزی تا پایان مهر ماه امســال، حجم 
نقدینگی را ۵۶۷۶ هزار و ۹۷۰ میلیارد تومان اعلام 
کرد که حاکی از رشــد ۳۴.۳ درصدی نقدینگی 
نسبت به مقطع مشابه در سال گذشته است. این 
در حالی است که این شاخص نسبت به پایان سال 

گذشته ۱۷.۵ درصد رشد داشته است 
طبق اعلام بانک مرکزی در انتشار گزیده آمارهای اقتصادی ، 
ضریب فزاینــده نقدینگی در پایان مهر ماه امســال معادل 
۷.۹۶۳ است که نسبت به پایان و مهر سال قبل به ترتیب ۰.۲و  
۰.۵ درصد کاهش داشته است.همچنین، پایه پولی در پایان مهر 
ماه امســال به رقم ۷۱۲ هزار و ۹۳۰ میلیارد تومان رسیده که 
نسبت به مدت مشــابه و پایان سال گذشته به ترتیب ۳۴.۵ و 
۱۸ درصد رشــد داشته است. میزان دارایی های خارجی بانک 
مرکزی در پایان مهر ماه به ۷۵۳.۲ هزار میلیارد تومان رسید که 
در مقایســه با پایان سال قبل ۲.۹ درصد زیاد شده و نسبت به 

مدت مشابه سال قبل ۸.۴ درصد رشد داشته است. 
همچنین، خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی با 

۲۹ درصد رشد نسبت به پایان سال قبل به ۲۳۱ هزار میلیارد 
تومان و مطالبات بانک مرکزی از بانک ها با ۳۵ درصد افزایش 
در مقایسه با پایان سال قبل به ۱۹۷.۴ هزار میلیارد تومان رسید.
مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی و بانک ها در مهر ماه 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۱۳.۸ و ۲۶.۳ درصد رشد 
داشته است. البته، رقم بدهی دولت، شرکت ها و موسسات دولتی 
به بانک مرکزی در این مدت به ترتیب معادل ۱۷۳ هزار میلیارد 
تومان و ۵۷.۹ هزار میلیارد تومان بوده که هر یک در مقایسه 

با پایان سال قبل با رشد ۴.۴ و ۵۵.۵ درصدی مواجه شده اند.
البته بدهی دولت به بانک مرکزی نسبت به مدت مشابه در 
ســال قبل، ۳۰.۴ درصد و بدهی شرکت ها و موسسات دولتی 
۲۴.۹ درصد رشد داشته است. این گزارش حاکی است، میزان 
دارایی های خارجی در این بخش با ۲۰.۶ درصد رشد نسبت به 
پایان مهر ماه سال قبل همراه بوده و به ۱۶۷۱ هزار و ۶۰۰میلیارد 
تومان رسید. حجم اسکناس و مســکوک نیز با ۲۲.۲ درصد 
کاهش به ۸۶۰۰ میلیارد تومان رسید. سپرده بانک ها و موسسات 
اعتباری غیربانکی نزد بانک مرکــزی با ۳۶.۱ درصد افزایش 

نسبت به پایان مهر ســال قبل به ۶۰۸.۶ هزار میلیارد تومان 
رسید. همچنین بدهی بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی 
به بانک مرکزی نیز در پایان مهر ماه امسال با ۳۵ درصد رشد 

به ۱۹۷.۴ هزار میلیارد تومان رســیده است. میزان دارایی های 
خارجی بانک های تجاری کشور در پایان مهر ماه امسال معادل 
۲۳۸.۵ هزار میلیارد تومان است که نسبت به مدت مشابه سال 

پیش ۲۰.۴ درصد رشد نشان می دهد. سپرده بانک های تجاری 
نزد بانک مرکزی نیز ۳۰۰۰ میلیارد تومان بوده که نســبت به 
مدت مشابه و پایان ســال قبل به ترتیب  ۸.۵ و ۳۱.۲ درصد 
کاهش یافته است.جمع کل دارایی های بانک های تجاری در 
دوره مورد بررسی، ۲۲۳۵.۷ هزار میلیارد تومان  بوده که نسبت 
به پایان سال قبل، دارای ۱۱.۹ درصد رشد بوده و میزان بدهی 
بانک های تجاری به بانک مرکزی در پایان مهر ماه امسال به 

۴۹.۹ هزار میلیارد تومان رسیده است.
بر اساس این گزارش، میزان دارایی های خارجی بانک های 
تخصصی در پایان مهر ماه امسال معادل ۳۹۵.۲ هزار میلیارد 
تومان است که نسبت به سال قبل ۰.۸ درصد رشد یافته است.

جمع کل دارایی های بانک های تخصصی در این دوره رقم 
۱۶۸۴ هزار میلیارد تومان است که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۳۲.۳ درصد رشد دارد.همچنین، میزان بدهی بانک های 
تخصصی به بانک مرکزی ۶۶.۷ هزار میلیارد تومان است که 
معادل ۴۲.۵ درصد نسبت به مهر ماه سال قبل افزایش داشته 

است.

بانک مرکزی اعلام کرد:

باید بانک ها اموال مازاد خود را واگذار کنند رشد 3۴ درصدی نقدینگی در سال جاری
رئیس کل بانک مرکزی گفت: این ســازکار 
را در قانون داریم که حتما باید بانک ها اموال 

مازاد خود را واگذار کنند. 
آقای علی صالح آبادی گفت: در خصوص اموال مازاد 
بانک ها باید به این اشــاره کرد که در بانک مرکزی بر 
اساس ماده ۱۶ و ۱۷ قانون رفع موانع تولید بانک هایی 
که اموال مازاد خود را واگذار نکرده اند آن ها را به سازمان 
امور مالیاتی معرفی و آن ها جریمه مالیاتی می شوند بنابر 

این سازکار را در قانون داریم که حتما باید بانک ها اموال مازاد خود را واگذار کنند. اما این را هم 
باید گفت یک سری از اموال به طور اسمی مازاد هستند به طور مثال شعبه یا ساختمان مرکزی 

دارد که این ها مازاد نیست.
 او می گوید: به طور کلی ما در بخش اموال خیلی مشکلی در بانک ها به جز اموال تملیکی که 

بعضا این ها مشکل حقوقی و پیچیدگی های خاص خود را دارند نداریم.
او گفت: یک بخش مهم دیگر به سهام مازاد در اختیار بانک ها باز می گردد که آن ها را هم باید 
واگذار کنند این موارد را پیگیری می کنیم و جز موضوعات مستمر بانک مرکزی است که این 

واگذاری ها انجام شود.

 پیام مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران 
به مناسبت پانزدهمین سالروز تأسیس بانک

»امروزه بانک قرض الحســنه مهر ایران به 
پشتوانه اعتماد مشتریان عزیز و تلاش همه 
همکاران خدوم این بانک از یک نهال نوپا به 

درختی تنومند تبدیل شده است.«
دکتر سید سعید شمســی نژاد، مدیرعامل به همراه 
اعضای هیات مدیره این بانک به مناسبت فرا رسیدن 
۲۲ آذر مصادف با پانزدهمین سالروز تأسیس بانک قرض 
الحسنه مهر ایران پیامی صادر کردند. متن پیام به این 

شرح است: ۲۲ آذرماه هر سال در تاریخ نظام بانکی ایران، سالروز تاسیس نخستین و بزرگترین 
بانک قرض الحسنه کشور است که با هدف خدمت در عرصه های اقتصای، اجتماعی و معنوی 

تاسیس شد.
در مدت ۱۵ سال گذشته، این بانک با تاکید بر الگوی بانکداری اسلامی، با پرداخت وام های 
قرض الحسنه در حوزه های مختلف گام مهمی را در جهت توانمندسازی و تقویت توان اقتصادی 
کشور، فقر زدایی و رفع محرومیت های اقتصادی، اشتغال و کارآفرینی، افزایش قدرت خرید آحاد 

جامعه برداشته است.
ورود به جمع ۱۰۰۰ بانک برتر جهان بر اساس گزارش نشریه تخصصی بنکر در سال ۲۰۲۲، 
رسیدن تعداد مشتریان به بیش از ۱۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر، داشتن کمترین نسبت مطالبات در 
سطح شبکه بانکی، افزایش سرمایه بانک به ۵۰ هزار میلیارد ریال،راه اندازی پرتال جامع خدمات 

الکترونیک تنها بخش کوچکی از دستاوردهای این بانک در مدت یک سال گذشته است.
امروزه بانک قرض الحسنه مهر ایران به پشتوانه اعتماد مشتریان عزیز و تلاش همه همکاران 
خدوم این بانک از یک نهال نوپا به درختی تنومند تبدیل شــده است. ضمن عرض تبریک 
فرارسیدن پانزدهمین سالروز تاسیس بانک قرض الحسنه مهر ایران امیدواریم روز به روز شاهد 
توسعه و پیشرفت ایران اسلامی و اعتلای روز افزون این بانک در مسیر خدمت گزاری بیشتر 

باشیم تا هرچه بیشتر هموطنان عزیز از ثمره درخت پربرکت قرض الحسنه بهره مند شوند.

سرپرست مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت ایران تشریح کرد؛
 جزییات برنامه های سازمان بیمه سلامت

 در هفته پژوهش 
سرپرست مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت 
بیمه  برنامه های ســازمان  ایران جزییات 

سلامت در هفته پژوهش را تشریح کرد.
 محمد عفت پناه در خصوص اهمیت پژوهش گفت: 
انجام پژوهش در سازمان ها به مثابه چراغ راهنما تلقی 
می شود، لذا بدون انجام پژوهش رفتن به سمت جلو برای 
سازمان ها میسر نیست؛ به ویژه اینکه در سنوات گذشته 
با ورود درمان ها، تکنولوژی، نرم افزازهای جدید و تغییر 

الگوی بیماری ها؛ انجام پژوهش در نهادها و سازمان ها ضروری است.
 سرپرست مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت ایران، با اشاره به اینکه یکی از وظایف سازمان 
بیمه سلامت انجام پژوهش است افزود: در مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت ایران به مناسبت 
هفته پژوهش برنامه های مختلفی در نظر گرفته شده است که می توان به برگزاری نشست های 
تخصصی در ارتباط با پژوهش و تقدیر از پژوهشــگران برتر و ادارات کل استانی فعال در این 
زمینه اشاره کرد.وی تصریح کرد: با توجه به شاخص ها و معیارهای در نظر گرفته شده درهفته 
پژوهش امسال از ۷ پژوهشگر برتر تقدیر می شود، از این تعداد ۳ پژوهشگر عضو سازمان بیمه 
سلامت نیستند، ضمن اینکه۳ پژوهشگر هم از ادارات مختلف سازمان بیمه سلامت در سطح 
استان ها هستند؛ همچنین یک نفر نیز پژوهشگر ویژه بوده که دارای فعالیت خاصی است؛ البته 
منهای این موارد برای نهادینه کردن فرهنگ پژوهش در سازمان بیمه سلامت از ۳ اداره کل 
برتر در استان ها نیز در زمینه پژوهش تقدیر می شود. عفت پناه تاکید کرد: ۳ اداه کل برتر حوزه 
پژوهش برای امسال آذربایجان شرقی، اصفهان و خراسان رضوی هستند، بدون شک جهت 
آشنایی پژوهشگران با مسائل پژوهشی در سازمان بیمه سلامت در ابتدای هر سال اولویت ها با 

نظر سنجی انتخاب می شود. 

بورس کالا؛ بهانه  جدید افزایش قیمت خودرو
وزارت صمت در نهایت به عرضه خودرو در بورس کالا روی آورد. گرچه از زمان 
ورود خودروهای پرتیراژ به این محیط، قیمت خودرو در بازار کاهش نیافت، بلکه 
با افزایش قابل توجهی همراه شد، اما وزارت صمت در نامه ای خواستار افزایش 
عرضه خودرو در بورس کالا شد. عماد جعفری، کارشناس صنعت خودرو، در 
گفتگو با تجارت نیوز می گوید:» خودروسازان با کمک وزارت صمت خودرو را در 

بورس به صورت قطره چکانی عرضه کرده تا قیمت ها افزایش یابد.«.
به گزارش تجارت نیوز، وزارت صمت بالاخره نظر خود را در رابطه با عرضه خودرو در بورس کالا 
عوض کرد. مدیران این وزراتخانه که پیش از این مخالف عرضه خودرو در این محیط شده بودند، اما 

حالا با نامه ای به خودروسازان خواستار افزایش عرضه خودروها در بورس شد.
وزارت صمت در این نامه اعلام کرد که حداقل عرضه هر محصول در هر دوره به تعداد دو هزار 
دستگاه در هر محصول برای دو شرکت بزرگ خودروساز و برای سایر شرکت های خصوصی حداقل 
به میزان ۵۰۰ دستگاه است. با اینکه تاکنون این طرح موجب کاهش قیمت خودرو در بازار نشده، 
اما به نظر می رسد رضا فاطمی امین، وزیر صمت برنامه ای جدید برای کنترل بازار خودرو دارد. عماد 
جعفری، کارشناس  صنعت خودرو در گفتگو با تجارت نیوز، به بررسی مزایا و معایب عرضه خودرو 

در بورس کالا می پردازد.
خودروسازان حاضر به عرضه تمام محصولات شان در بورس کالا می شوند؟

عرضه خودرو در بورس کالا برای خودروسازان مفید است. عرضه خودرو در این محیط را می توان 
آزادسازی قیمت گذاری دستوری خودرو تلقی کرد.خودروسازان برای اجرای این طرح از شگردی 
استفاده کردند. تولیدکنندگان با کمک وزارت صمت عرضه خودرو به بازار را قطره چکانی کرد. وزارت 
صمت نیز در این زمان خــودرو را باز هم به صورت قطره چکانی در بورس کالا عرضه کرد. این 
اقدام در صورتی صورت گرفت که متقاضی برای خودرو در بازار بالا رفته بود.عرضه قطره چکانی 
در بورس کالا رفته رفته قیمت خودرو را افزایش داد. این افزایش قیمت تا جایی ادامه داشت که 
قیمت تمام شده برخی از خودروها از قیمت آن در بازار آزاد نیز بیشتر شد.در این شرایط بدیهی است 
که خودروســازان از فروش خودرو با این روش استقبال کند و تمام محصولات خود را در بورس 

به فروش بگذارد.
 وعده وزارت صمت مبنی بر عرضه حداقل 2۰۰۰ خودرو 

در بورس کالا عملی می شود؟
در پاسخ به این پرسش ابتدا باید به عملکرد وزیر از ابتدای کار بپردازیم. از زمان آغاز کار دولت 
سیزدهم هیچ کدام از وعده های فاطمی امین اجرا نشده است. به نظر می سد که این وعده هم عملی 
نشود. کارت زرد گرفتن وزیر هم کمکی به بهبود شرایط نمی کند.البته اگر خودروسازان بخواهند در 
هر دوره، حداقل ۲۰۰۰ دستگاه خودرو را عرضه کنند، پیش بینی می شود محصولات به جای هر 
ماه، هر پنج ماه یکبار عرضه شود. در هر صورت خودروسازان از عرضه قطرهچکانی خودرو دست 
برنمی دارند.این مورد در رابطه با خودروسازان خصوصی هم صدق می کند. چراکه تولید خودروهای 

مونتاژی برخی از خودروسازان خصوصی، مانند لاماری به ۵۰۰ دستگاه نمی رسد.
 چرا خودروسازان به صورت قطره چکانی خودرو عرضه می کنند؟

ایران خودرو و سایپا ماهانه آمارهایی از رشد و رکوردزنی در تولید محصولات شان منتشر می کنند. 
همچنین، پارکینگ های آن ها پر از خودرو است. اما وضعیت عرضه قطره چکانی است تا قیمت ها 
رفته رفته افزایش یابد.در گذشته ادعا می شد که خودروسازان به بهانه کمبود قطعه محصولات خود را 
به بازار عرضه نمی کنند. اما حال که این مشکل وجود ندارد چرا خودروها به صورت کامل به فروش 
نمی رسند؟این دو خودروساز می توانند با شفافیت کامل تعداد و قیمت خودروهای عرضه شده را اعلام 
کنند و دیگر نیازی به بورس کالا نباشد. چراکه در بورس کالا هم خودروها به دست مصرف کننده 

واقعی نمی رسد و این محصولات را افراد خاص خریداری می کنند.

اخبار کوتاه 

ادامه از صفحه یک
این گزاره به طور خاص در زمان هایی که به اصطلاح بازار مسکن »داغ« و پررونق است، از صحت غیرقابل انکاری 
برخوردار می شود. در چنین مواقعی، معمولاً افزایش قیمت، این انتظار را در مصرف کننده ایجاد می کند که باز هم 
افزایش قیمت بیشتری رخ خواهد داد و این انتظارات ممکن است اثر مثبتی بر مقدار تقاضای مسکن داشته باشد.
ازاین رو، تقاضای مسکن در قالب تقاضای مصرفی و تقاضای سرمایه ای قابل تفکیک و بررسی است. حجم تقاضا 
متأثر از تغییر قیمت مسکن است ولی در هر کدام از دو نوع تقاضای ذکر شده، عوامل متعددی وجود دارند که 
می توانند منجر به تغییرات یا جابجایی منحنی تقاضای مسکن در اقتصاد شوند که از جمله آن ها می توان به عواملی 
همچون درآمد، انتظارات از قیمت های آتی، هزینه فرصت، اعتبارات، نرخ رشد جمعیت، ازدواج و طلاق و نرخ 
تورم اشاره کرد.در کشورهایی که بخش مسکن از نوسان بالایی برخوردار است، سیاستگذاران با چالش های فشار 
تورمی مواجه اند و همزمان به دنبال حداقل رساندن اثرات تورمی هستند. اینکه نوسانات بخش مسکن منجر به 
نوسان شدید در سطح قیمت کالاها و خدمات خواهد شد و یا اینکه تورم، شوک های ادواری قیمت و اجاره مسکن 

را بدنبال دارد، موضوع بسیار مهم در نظریه های اقتصاد مسکن به شمار می رود. نظر به اهمیت بخش مسکن در 
ابعاد تولید، سرمایه گذاری، تورم و توزیع درآمد، عدم توجه به ارتباط نوسانات بخش مسکن و نوسانات اقتصادی، 
دولت و بانک مرکزی را در رسیدن به وظیفه تثبیت اقتصادی و تحقق اهداف اقتصاد کلان ناکام خواهد گذاشت. 
ارتباط تورم و بخش مسکن به عنوان یکی از بحث های مهم مطرح است چرا که این نوسانات بخش مسکن نه 

تنها محیط اقتصادی را متأثر می سازند، بلکه ثبات سیستم مالی را هم تحت تأثیر قرار می دهند.
بازار مســکن بعد از یک رکود ۳-۴ ساله، از نیمه دوم سال ۹۶ مسیر صعودی در پیش گرفت. بعد از کاهش 
ناگهانی نرخ بهره به ۱۵ درصد در تابستان ۹۶، پول های پارک شده در بانک ها روانه بازارها شد و سرکوب چند 
ساله نرخ ارز و نگه داشتن دستوری فنر ارزی، از نیمه دوم ۹۶ قدرت خود را از دست داد. از ابتدای ۹۷ هم به واسطه 
خروج یک جانبه ترامپ از برجام تلاطم اقتصادی شکل گرفته شدت یافت. بازار مسکن هم در همین راستا در 
۹۷ جهش تندوتیزی را تجربه کرد. در سال بعدی اما بازارها اندکی آرام گرفتند و تورم ملکی هم تا حدی فروکش 
کرد. به طوری که در حالی تورم مسکن در ۹۷ به ۹۲ درصد رسیده بود که در پایان ۹۸ به ۴۲ درصد کاهش یافت.

سال ۹۹ اما دوباره نوبت تلاطم بازارها بود، در این سال تمام بازارهای داخلی رکوردهای بی سابقه ای ثبت کردند. 
بورس در مرداد به سقف تاریخی ۲.۱ میلیون واحدی رسید و هیچ گاه هم دیگر آن را پس نگرفت. قیمت دلار در 
آبان به سقف تاریخی ۳۲ هزار تومانی رسید که تا همین چند روز پیش بالاترین نرخ تاریخی دلار بود. بقیه بازارها 
هم چنین وضعیتی داشتند و بازار مسکن هم در این شرایط بازدهی ۹۴ درصدی را ثبت کرد و در پایان ۹۹ متوسط 

قیمت هر متر مربع مسکن در تهران به حدود ۳۰ میلیون تومان رسید.
از آبان ۹۹ که برخلاف انتظار بازارهای داخلی بایدن، ترامپ را شکست داد و رئیس جمهور آمریکا شد، بازارها 
به امید احیای زودهنگام برجام، وارد فاز نزولی یا رکودی شدند. در این میان مسکن هم آرام گرفت و این فضا تا 
آخرین روزهای سال ۱۴۰۰ که بعد از آغاز جنگ روسیه علیه اوکراین، این کشور به طور ناگهانی مذاکرات را متوقف 
کرد، ادامه داشت. به طوری که تورم ملکی در ۱۴۰۰ به کمتر از ۲۰ درصد محدود شد؛ آن هم بعد از سه سالی که 
در آن قیمت ملک مجموعا رشد ۴۳۰ درصدی داشته است.اما از روزهای نخست ۱۴۰۱ چهره بازار مسکن عوض 

شد و آرام آرام وارد یک فاز صعودی شد...

رکوردهایبیسابقه

بیمه سینا در راستای حمایت از تولید و عمل 
به تعهدات بیمه ای خود، خســارت ۱2۵ 
میلیارد ریالی نیروگاه چابهار را پرداخت کرد. 
صنعت برق از جمله صنایع زیربنایی است که گردش 
چرخ های اقتصادی و تأمین رفاه اجتماعی به استمرار 
خدمات آن متکی است، بر همین اساس بیمه سینا طی 
سالیان متمادی افتخار خدمت رسانی به صنایع مختلف 
از جمله صنعت آب و برق کشور را در کارنامه عملکردی 

خود به همراه دارد.مریم کاویانی نیک مدیر بیمه های مهندسی و خاص بیمه سینا با اشاره به حمایت این شرکت از 
صنایع مولد و دانش بنیان افزود: توسعه و آبادانی کشور در گرو تقویت بنگاه های تولیدی و صنایع مادر است و از این رو 
ارائه پوشش بیمه ای به صنعت آب و برق کشور اعم از بخش دولتی و خصوصی، از اهداف راهبردی و توسعه ای این 
شرکت است.وی بیان داشت: بیمه سینا تمام همت و توان خود را در جهت پیشرفت و ارتقای هر چه بیشتر خدمات 
بیمه ای و افزایش رضایت مندی مشتریان در حوزه های مختلف بیمه ای به کار بسته است.کاویانی نیک تاکید کرد: بیمه 
سینا پس از اعلام وقوع خسارت از سوی نیروگاه چابهار با اعزام کارشناسان متخصص خود، ابعاد مختلف این خسارت 
را مورد ارزیابی قرار داد و خسارت قابل پرداخت به مبلغ ۱۲۵ میلیارد ریال در حساب بیمه گذار کارسازی گردید.این 
گزارش می افزاید، شرکت تولید نیروی جنوب شرق صبا با هدف سرمایه گذاری در صنعت برق و انرژی کشور تأسیس 
و به صورت یک هلدینگ خصوصی پیشرو در صنعت برق کشور فعالیت دارد و با چندین شرکت زیرمجموعه ی خود 
در رشته فعالیت های خرید، احداث و بهره برداری از نیروگاه ها به عنوان یکی از بزرگترین هلدینگ های صنعت برق 
کشور محسوب می شود و در حال حاضر تمام نیروگاه های این هلدینگ به طور کامل تحت پوشش بیمه سینا هستند.

بانک کشــاورزی  با جذب ۱۰۰ درصد 
اعتبار تخصیصــی » بند الف تبصره ۱8 
قانون بودجه ســال۱۴۰۰«  به تعهدات 
خــود در زمینه تامین مالــی طرح های 
اشــتغالزا در بخش کشاورزی و صنایع 
وابسته موضوع این قرارداد با وزارت جهاد 

کشاورزی عمل کرد.
بر اساس این قرارداد مبلغ ۴۳ هزار و ۳۱۳ میلیارد 

ریال خالص سهم دولت )وزارت جهاد کشاورزی( به انضمام دو برابر این میزان به مبلغ ۸۶ هزار و ۶۲۵ میلیارد 
ریال سهم بانک  از محل منابع داخلی تلفیق و جمعا ۱۲۹ هزار و ۹۳۸ میلیارد ریال اعتبار در قالب تسهیلات 
» بند الف تبصره ۱۸« تا پایان آبان ماه سال ۱۴۰۱ به ۶۵۸۴ نفر معرفی شدگان وزارت جهاد کشاورزی تعهد 

و پرداخت شده است.
بر اساس این گزارش، بانک کشاورزی به منظور جذب بهینه اعتبارات تخصیصی دولت در این قرارداد، مبلغ 
۷ هزار میلیارد ریال اعتبار مازاد بر تعهدات خود برای حمایت از طرح های اشتغالزا پرداخت کرده است که با 
احتساب این مبلغ، در مجموع ۱۳۶ هزار و ۹۳۸ میلیارد ریال تسهیلات در قالب این بند از قانون بودجه به 

کشاورزان، دامداران و صاحبان صنایع پرداخت شده است.
این گزارش می افزاید: تسهیلات تامین مالی طرح های اشتغالزا از محل » بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه 
سال۱۴۰۰« با نرخ سود ۱۰ تا ۱۴ درصد و بازپرداخت یک تا هفت ساله با توجه به نوع طرح پیشنهادی، به 

معرفی شدگان وزارت جهاد کشاورزی پرداخت شده است.  

پرداختخسارت125میلیاردی
توسطبیمهسینا

جذب100درصدیاعتبارتبصره18
برایتامینمالیطرحهایاشتغالزا

عضو هیات مدیره و معاون اعتباری بانک 
ملی ایران از انعقاد قرارداد با تعداد قابل 
توجهی از صندوق های فناوری و پژوهش 
جهت ضمانتنامه تسهیلات اعطایی، خبر 

داد. 
سید فرید موسوی در نشست هماهنگی بند ب 
تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ کشور که در صندوق 
نوآوری و شکوفایی برگزار شد،گفت:شرکت های 

دانش بنیان جایگاه خاصی در اقتصاد دارند  و می توانند چالش هایی را که اقتصاد ما با آن رو به روست، حل 
کنند. وی افزود:بانک ملی ایران گروهی تخصصی را برای بررسی تقاضاهای مالی شرکت های اکو سیستمی 
که از طرف صندوق نوآوری و شکوفایی معرفی می شوند و یا به بانک مراجعه می کنند؛ تشکیل داده است.

این گروه تخصصی در عالی ترین سطح اعتباری موضوعات را بررسی می کند.
عضو هیات مدیره و  معاون اعتباری بانک ملی ایران تاکید کرد:با تعداد قابل توجهی از صندوق های فناوری 
و پژوهش برای ضمانتنامه هایشان قرارداد منعقد شده است و این همکاری ها در حال توسعه و رشد است و 
پیش بینی می شود که در چند ماه آینده بانک ملی ایران کارنامه خوبی از حمایت شرکت های دانش بنیان ارائه 
دهد. سید فرید موسوی  بیان کرد:اشتغالی که با حمایت از شرکت های دانش بنیان ایجاد می شود، اشتغال با 

کیفیت و ماندگاری است که موجب رشد و ارتقای اقتصاد کشور می شود.
در نشست هماهنگی بند ب تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ کشور که در صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار 

شد،مراحل مختلف اعطای تسهیلات به شرکت های دانش بنیان، مورد بررسی قرار گرفت.

حمایتهمهجانبهبانکملی
ازشرکتهایدانشبنیان

ســیدضیاء ایمانی در بازدید از برخی 
خودرو ســازی  صنایع  مجموعه های 
و پروژه های ســرمایه گذاری شرکت 
»هلدینگ ســرمایه گذاری دریک« و 
شــرکت گروه صنعتی نجاتی آناتا در 
آذربایجان شرقی حمایت از کارآفرینی 
و تولید ایرانی را یکی از ماموریت های 
اصلی نظام بانکی برشمرد و استفاده از 
ابزارهای زنجیره تامین مالی در بانک 
صادرات ایران از جمله اوراق گام را راه 

مناسبی برای حمایت از تولید دانش بنیان و پشتیبانی از کسب و 
کار واحدهای اقتصادی عنوان کرد.

ایمانی در این بازدید که با حضور مدیران ارشــد بانک انجام شد، در دیدار با 
مدیران این مجموعه ها با اشاره به خدمات گسترده بانک صادرات ایران و تبیین 
اقدامات و برنامه های انجام شده در سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین تأکید 
کرد: بانک صادرات ایران با هدف ایفای مسئولیت های حرفه ای و تخصصی 
 از کارآفرینان و تولیدکنندگان محصولات ایرانی در سراســر کشــور حمایت 

می کند.
مدیرعامل بانک صادرات ایران افزود : صنعت خودرو اهمیت ویژه ای برای شبکه 
بانکی دارد و مجموعه هلدینگ دریک به عنوان یک برنده شناخته شده جایگاه 
ویژه و ممتازی دارد و بانک صادرات ایران استفاده از قابلیت ها و امکانات مختلف 
خود در شعب داخل و خارج از کشور را برای ارائه خدمات متنوع و راهبردی به 

این صنعت به کار خواهد گرفت.
در این دیدار همچنین محمد رضا زنوزی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
دریک و شرکت های زیر مجموعه نیز ضمن قدردانی از عملکرد و خدمات نوین 

و مطلوب بانک صادرات ایــران در خصوص 
خدمات هلدینــگ دریک گفت: تولید، عرضه 
و فروش انواع کامیون کشــنده، کامیون، تریلر 
از جمله تولیدات شرکت رخش خودرو دیزل از 

زیرمجموعه های هلدینگ دریک است. 
وی در خصــوص پروژه ســرمایه گذاری آتا 
سنتر نیز گفت: آتا سنتر در زمینی به مساحت 
۱۹ هکتــار با بیش از ۵۶۰ هزار مترمربع زیربنا 
به عنوان بزرگترین مرکز تجاری، اداری، اقامتی، 
تفریحی، ورزشی، فرهنگی و خدماتی در شمال  
غرب کشور با هدف ارائه خدمات و اشتغال زائی توسط شرکت های زیر مجموعه 

توسعه سرمایه گذاری دریک احداث خواهد شد.
مدیــر عامل بانک صــادرات ایران همچنین در جریان ســفر به اســتان 
آذربایجان شرقی ضمن بازدید از شرکت گروه صنعتی نجاتی آناتا، شعبه ویژه 

بانک در این شرکت را افتتاح کرد.
سید ضیا ایمانی در دیدار با علی سالک نجاتی، مدیرعامل و موسس آناتا، با تأکید 
بر لزوم گسترش سطح روابط میان بانک  و آن واحد تولیدی گفت: همکاری نظام 
بانکی با واحدهای تولیدی نقش مهمی در افزایش تولید و سودآوری آنها و رونق 

صنعت و اقتصاد ملی دارد .
مدیر عامل آناتا نیز در این دیدار، بانک صادرات ایران را بانکی اثرگذار در حمایت 
از تولید ملی ارزیابی و تاکید کرد: امیدواریم با تقویت سطح همکاری شرکت گروه 
صنعتی نجاتی آناتا و بانک شاهد توسعه و پیشرفت هر چه بیشتر فعالیت های 

اقتصادی این مجموعه و شعب جدید باشیم .
شرکت گروه صنعتی نجاتی آناتا از سال ۱۳۱۶ در زمینه تولید انواع بیسکوئیت، 

شکلات، کیک و آدامس و ... فعالیت گسترده ای دارد. 

مدیرعامل پست بانک ایران در دومین 
نشســت بررســی و رفع چالش های 
استان ها؛ در حوزه معاونت توسعه سرمایه 
انسانی و پشتیبانی که روز یکشنبه 2۰ آذر 
سال جاری در سالن آموزش بانک برگزار 
شد، با اشاره به اینکه نیروی انسانی رکن 
اصلی هر سازمانی است و با محوریت 
سرمایه انســانی همه کارهای نشدنی 
انجام می شود، گفت: اعتقاد دارم سرمایه 
انسانی رکن اصلی هر بانکی است و با 

اتکاء به ظرفیت نیروی انسانی است که موفقیت های بانک تداوم 
می یابد. 

بهزاد شیری در ادامه با اشاره به اینکه امروز پست بانک ایران به سرمایه انسانی خود 
می بالد و باید ارزش آن را بداند و با هماهنگی و برنامه برای رشد و تعالی این سرمایه 
ارزشمند قدم برداریم.وی با اشاره به تاکید بر اینکه علم اقتصاد دستیابی به خواسته ها 
با منابع محدود است، افزود: در بانک ما باید با همین منابع محدود به بهترین روش به 
این خواسته ها پاسخ بدهیم و سود بانک را نیز در نظر داشته باشیم و در نقطه ای آن 
را انجام بدهیم که صورت های مالی بانک نیز اصلاح شود و اگر این دقت نظر وجود 
نداشت، خرید ساختمان ستادی در استان ها، احداث ساختمان مرکزی بانک، مالکیتی 
کردن شعب و به روز کردن مطالبات انجام نمی شد.مدیرعامل بانک با بیان اینکه در 
همه این فرآیندها، همسویی خواسته های به حق همکاران و بانک در نظر گرفته شده 
است، خاطرنشان کرد: همیشه باید بین منافع بانک و درخواست های به حق همکاران 
هماهنگی را به وجود بیاوریم و با تدبیر این شرایط را مدیریت کنیم.شیری با اشاره به 
تلاش همکاران و مدیران بانک از سال ۱۳۹۸ تاکنون گفت: این تلاش ها و وقت 
گذاشتن برای بانک، امروز نتیجه داده است و باید با تمرین ذهنی نیمه پر لیوان را ببینیم 

و بدانیم که با خواستن می توانیم به همه اهداف خود 
برسیم. بالاترین مقام اجرایی بانک با تاکید بر اینکه 
مدیران شعب استان باید توجه بیشتری به همکاران 
شعب و بررسی درخواست های آنها داشته باشند تا 
کارکنان درخواست های خود را مستقیم با اعضای 
هیات مدیره در میان نگذارند، گفت: درخواست ها 
باید پس از چکش کاری و نهایی شدن به هیات 
مدیره منتقل شــود و مدیران میانی باید اشراف 
بیشتری به درخواست های همکاران داشته باشند.

وی افــزود: اعضای هیات مدیــره بانک باید به 
موضوعات کلان تری بپردازند و این مدیران میانی هستند که باید مسائل جزیی تر 
را ساماندهی کنند و انتظار دارم همه مدیران با اشرافی که در حوزه استان و ادارات 
دارند با پرسنل و معین استان خود مراوادت بیشتری داشته باشند و مسائل را حل کنند.

شیری با اشاره به اینکه از سال گذشته تاکنون بیشتر مسائل و مشکلات بانک با توجه 
به بررسی ها و اقداماتی که صورت گرفته، برطرف شده است، تصریح کرد: یکی از 
موضوعاتی که حل نشده باقی مانده بود، موضوع صندوق رفاه و تامین آتیه کارکنان 
 بانک بود که امروز ساز و کار مشخصی پیدا کرده است و کسی که سهامدار است 
می تواند از ارزش روز مبلغ ریالی ســهام خود بصورت بر خط اطلاع داشــته باشد.

مدیرعامل بانک با تاکید بر اینکه حوزه نیروی انســانی خط قرمز بنده است، ادامه 
داد: همه مدیرانی که مسئولیت دارند و مدیر شعب و معین استانی هستند، باید به 
موضوعات به طور مستمر اشراف کاملی داشته باشند و با شفافیت به آنها پاسخ دهند.

وی افزود: اول باید از خودمان شروع کنیم، باید همه موضوعاتی که در بانک وجود 
دارد را یاد بگیریم و بر اساس ظرفیت هایی که بانک دارد نسبت به تقویت، مدیریت و 
کنترل این موضوعات توجه کنیم؛ زیرا اعتقاد دارم سرمایه انسانی رکن اصلی هر بانکی 

است و براساس ظرفیت نیروی انسانی است که موفقیت های بانک تداوم می یابد.

 حمایت تخصصی از محصولات ایرانی 
مسئولیت حرفه ای بانک صادرات  ایران است

 موفقیت  های  بانک 
با اتکاء به ظرفیت نیروی انسانی تداوم می یابد 

مدیرعامل بانک شهر تاکید کرد: این 
بانــک آمادگی کامل بــرای کمک به 
سرانجام رســیدن برنامه های کلان 
سازمان حج و زیارت و ارائه تسهیلات 
ارزان قیمت برای حمایت از زائران را 

دارد.
دکتر ســیدمحمدمهدی احمدی در مراســم 
امضای تفاهمنامه میان بانک شــهر و سازمان 
حج و زیارت کشور که با حضور دکتر سید صادق 
حسینی رئیس این ســازمان برگزار شد، گفت: 

بانک شهر به عنوان بانکی جوان و نوآور در شبکه بانکی کشور؛ از هیچ حمایتی در 
جهت ارائه خدمات به زائران عتبات عالیات و حجاج بیت الله الحرام و برنامه های 
معنوی ســازمان دریغ نخواهد کرد.دکتر احمدی با بیان اینکه ارائه تسهیلات 
خرد به زائران حرم اماکن متبرکه را با هدف تســهیل شرایط سفر هموطنان، 
به صورت جدی در دستور کار قرار دادیم، افزود: اعتقاد راسخ داریم که حمایت از 
برنامه های سازمان حج و زیارت و خدمت به زائران باعث خیر و برکت معنوی 
برای بانک شــهر خواهد شد.وی در ادامه با تاکید بر اینکه امروز تسهیل سفر 
هموطنان به عتبات عالیات و سرزمین وحی وظیفه همگانی تمامی دستگاه های 
کشور است، تصریح کرد: در پی کسب منافع مادی در این تفاهمنامه نبوده ایم و 
آغاز همکاری مشترک با سازمانی خدمت رسان به زائران اماکن زیارتی را فراتر از 
هرگونه نفع مالی و مادی می دانیم.دکتر احمدی با بیان اینکه بانک شهر در حوزه 
بانکداری الکترونیک بانکی موفق و پیشرو است، افزود: در این راستا آمادگی داریم 

پلتفرمی مختص به زوار را طراحی کنیم تا زائر 
گرامی کیف الکترونیکی داشته باشند و به جای 
همراه داشتن پول نقد بدین صورت از خدمات 
استفاده کنند.مدیرعامل بانک شهر خاطرنشان 
کرد: امیدواریم این تفاهمنامه منشأ خیر و برکت 
برای دو سازمان، و به ویژه زائران باشد.دکتر سید 
صادق حسینی رئیس سازمان حج و زیارت کشور 
نیز در این مراسم بانک شهر را بانکی موفق و 
محبوب در میان شهروندان معرفی کرد و گفت: 
آماده اســتفاده از ظرفیت های این بانک برای 
به سرانجام رسیدن طرح های توسعه ای سازمان هستیم.حسینی با بیان اینکه 
افزایش و توسعه همکاری ها با بانک شهر را با هدف خدمت رسانی مطلوب تر 
به زائران دنبال می کنیم، افزود: پرداخت تسهیلات مناسب به متقاضیان زیارت 
عتبات عالیات می تواند شرایط استفاده آنان از این سفر معنوی را فراهم سازد.وی 
با بیان اینکه امضای تفاهم نامه فی مابین ســازمان حج و زیارت و بانک شهر 
می تواند منشأ خیر و برکات فراوان برای زائران و حجاج باشد، گفت: ارائه خدمات 
و تسهیلات مناسب به زائران و حجاج می تواند در روند اعزام های زیارتی تأثیرات 
بســزایی داشته باشد و تحقق سفر آسان را هر چه سریع تر بدنبال داشته باشد.
حسینی افزود: بانک شهر در زمینه سفرهای اعتاب مقدسه در ایام نوروز در کنار 
سایر بانک ها، مشارکت مناسبی در ارائه تسهیلات داشت که ادامه این روند در 
آینده بر اساس تفاهم فی مابین تأثیر زیادی در تسهیل اعزام زائرین گرامی خواهد 

داشت و تسهیلات بانک شهر می تواند بخشی از هزینه های زوار را شامل شود.

پرداخت اسکناس در برابر حواله ارزی 
صادرکنندگان از تعهد صادرکننده کم 
خواهد کرد و تا حدودی امنیت نقل و 

انتقال را به همراه خواهد داشت.
اخیرا خبر خوشی به نفع صادرکنندگان منتشر 
شد مبنی براینکه بانک مرکزی اعلام کرده که 
حواله ارزی صادرکنندگان، پرداخت اسکناسی 
خواهد داشت که با هدف تسهیل امور صادرات و 

تشویق صادرکنندگان است.
براین اســاس بانــک مرکزی حوالــه ارزی 

صادرکننــدکان از محل صادرات محصولات کشــاورزی، صنایع دســتی و 
محصولات دانش بنیان را با ارز اســکناس، مبادلــه و معادل حواله دریافتی، 
اســکناس در اختیار صادرکنندگان قرار می دهد. صادرکنندکان نیز اسکناس 

دریافتی از بانک مرکزی را به نرخ توافقی در بازار متشکل عرضه خواهند کرد.
در همین باره، محسن احتشام؛ صادرکننده نمونه کشوری و رئیس اتاق بازرگانی 
بیرجند گفت: صادرکنندگان در بازار هدف خود نمایندگانی از بانک مرکزی یا 
بانک ها و صرافی ها دارند که می توانند ارز را در اختیار آن ها قرار دهند و بانک 
مرکزی هم معادل آن را در ایران به صادرکننده اسکناس تحویل می دهد که 

صادرکننده می تواند آن را با نرخ توافقی به فروش برساند.
وی ادامه داد: این اتفاق نقل و انتقال را برای صادرکنندگان تسهیل می کند، اما 
باید دید در اجرا چگونه خواهد شد که آیا شدنی است یا خیر. ضمن اینکه باید دید 

تا چه حد مورد استقبال صادرکنندکان قرار می گیرد.

احتشام تصریح کرد: این تصمیم جدید بانک 
مرکزی همچنین می تواند باعث شــود تا ارز 
بیشتری وارد کشور شود که به دنبال آن قیمت 

ارز را هم نسبتا متعادل می کند.
این فعال صادراتی ادامه داد: پرداخت اسکناس 
در برابر حواله ارزی صادرکنندگان از سوی بانک 
مرکزی، از تعهد صادرکننده کم خواهد کرد و 
همچنین تا حدودی امنیت نقل و انتقال را برای 
صادرکننده به همراه خواهد داشت. وقتی بانک 
مرکزی مســئولیت این کار را برعهده بگیرد 
صادرکننده هم اعتماد بیشــتری پیدا می کند که حواله را در خارج از کشور به 
برخی بانک ها یا صرافی های اعلام شده تحویل دهد و در در ایران معادل آن را 

اسکناس ارز تحویل بگیرد.
وی گفت: نکته مهم دیگر اینکه این اقدام از هزینه صادرکننده هم کم خواهد 
کرد و بخشی از ریسک صادرکنندگان را پوشش می دهد. البته به شرط اینکه به 

درستی اجرا شود، می تواند اقدام مثبت و اثرگذاری باشد.
رئیس اتاق بازرگانی بیرجند با بیان اینکه مشکلات اقتصادی کشور با توسعه 
صادرات و حمایت از صادرکننده رفع خواهد شد، تاکید کرد: متاسفانه در حال 
حاضر موانع و مشکلات بســیاری پیش روی صادرکنندگان است به نحوی 
که بسیاری از صادرکنندگان خانه نشین شده اند. در مسائل اجرایی مشکلات 
 زیادی وجود دارد که باید حل شــود و این امر نیاز به اراده و خواســت جمعی 

دارد.

گسترش همکاری بانک شهر و سازمان حج و زیارت کاهش هزینه های صادرکنندگان با اقدام جدید بانک مرکزی 
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